

Iraq: Human rights defenders confront bullets

<https://www.gc4hr.org/news/view/2243>

31-October-2019



The Iraqi Observatory for Human Rights (IOHR), an Iraqi NGO, reports that about 100 protesters were killed between 25 and 30 October, while more than 5,500 others were injured. This brings the death toll to over 250 in October.

"The Iraqi government has deliberately used systematic violence against demonstrators and has pursued violent mechanisms that it believes will end the peaceful demonstrations and sit-ins that began on the 28th of the same month," the Observatory said.

On 25 October 2019, demonstrations were renewed across Iraq. They first began on 01 October in the capital Baghdad and all the cities of the central and southern regions, where hundreds of thousands of peaceful demonstrators gathered to demand reforms.

The demonstration, led by human rights defenders, are raising slogans calling for the current government to step down, the formation of a new electoral commission, a general election to be conducted under international supervision, the elimination of corruption in all its forms, and social justice.

Reliable and successive reports received by the IOHR, Iraqi Network for Social Media (INSM), the Gulf Centre for Human Rights (GCHR), Front Line Defenders, and PEN Center indicate that Iraqi riot police used excessive force in an open confrontation with protesters. Thousands were killed and injured.

The Iraqi High Commissioner for Human Rights stated that "security forces arrested 399, of whom 343 were released," saying that "Iraqi security forces used violence against demonstrators."

On 29 October 2019, six United Nations experts [called on](#) the Iraqi government to ensure those responsible for violence were prosecuted, and said that "it was of paramount importance that Iraqi authorities take additional steps to prevent violence and enable a safe environment for peaceful protests." The experts noted that on 22 October 2019, an Iraqi government Investigative Committee into violence in early October acknowledged "that security forces had used excessive force and had lost control of the demonstrations and recommended disciplinary and judicial investigations against identified perpetrators, but found that there were no official orders to open fire at protesters."

However, state the UN experts, "The Government must demonstrate the effectiveness, independence and impartiality of these investigations. This means that it must identify all perpetrators with a view to prosecuting them. This also applies to officials failing to prevent such violations from occurring in the first place."

Yet violence against protests continued after the government Investigative Committee's report. On the night of 28 October 2019, riot police force stationed on the Al-Jumhuriya Bridge overlooking Al-Tahrir Square in central Baghdad directly targeted human rights activist **Safaa Al-Saray**, with a tear gas canister hitting him in the head. He was taken to hospital and, despite the medical attention he received, lost his life two hours later.

The same morning, he had posted on his Facebook page a [video](#) showing a blatant assault by some members of the security forces on the students of a Baghdad school who were holding a peaceful demonstration.

The 26-year-old activist, a poet and artist, participated in most of the protests in Baghdad since 2011 and was beaten and arrested several times. He graduated from the Department of Computer Science at Baghdad University of Technology and did not get a job until one week before his death.

Peaceful protests continue in all central and southern governorates. In Baghdad, hundreds of thousands of protesters gather in Tahrir Square in a festive carnival where the drivers of tuk-taks bravely provide ambulance and relief services to them to become a national symbol for Iraqis.

In the 12-storey Turkish restaurant building in Al-Tahrir Square, hundreds of peaceful protesters were barricaded to prevent security forces from using the building to end the sit-in and target protesters with various types of weapons. On 30 October 2019, just before midnight, the demonstrators succeeded in sweeping the first checkpoint of the security forces on Al-Jumhuriya Bridge, reducing the risk of smoke and sound bombs.

The Iraqi Observatory for Human Rights (IOHR), Iraqi Network for Social Media (INSM), the Gulf Centre for Human Rights (GCHR), Front Line Defenders, and PEN Center call on the Iraqi authorities to:

1. Fulfill their international obligations to protect freedoms of assembly and expression, by allowing demonstrators to peacefully assemble without fear of repression or arrest, and to ensure that the media operate freely and that access to the Internet is not prohibited;
2. Immediately investigate the killings of human rights defenders, journalist and peaceful demonstrators, with a view to disseminating the results and bringing those responsible to justice in accordance with international standards;
3. Immediately and unconditionally release all peaceful protesters and provide medical treatment to those in need;
4. Publicise the results of the investigations the government said it had initiated regarding the killing of demonstrators, including fully publishing the news through the media; and
5. Ensure that all human rights defenders in Iraq who carry out their legitimate work in the defense of human rights are able to operate without restrictions, including judicial harassment.

العراق: المدافعون عن حقوق الإنسان بمواجهة الرصاص

<https://www.gc4hr.org/news/view/2244>

31-أكتوبر/تشرين الأول-2019

قال المرصد العراقي لحقوق الإنسان، وهو منظمة غير حكومية عراقية شريكة، إن نحو 100 متظاهراً قُتلوا بين الخامس والعشرين إلى الثلاثين من أكتوبر تشرين الأول، بينما أصيب أكثر من خمسة آلاف وخمسمائة آخرين بجروح مختلفة.

قال المرصد أيضاً إن "الحكومة العراقية تعمدت استخدام العنف الممنهج ضد المتظاهرين، وعملت على إتباع الآليات العنيفة التي تعتقد بأنها كفيلة بإنهاء التظاهرات وفض الإعتصامات السلمية التي بدأت في الثامن والعشرين من الشهر ذاته."

في 25 أكتوبر/تشرين الأول 2019، تجددت التظاهرات في العراق التي إنطلقت في الأول من الشهر نفسه، وشملت هذه التظاهرات العاصمة بغداد وكافة مدن المنطقتين الوسطى والجنوبية حيث تجمع مئات الآلاف من المتظاهرين السلميين للمطالبة بالإصلاحات.

أن التظاهرات التي يتقدمها مدافعو حقوق الإنسان، ترفع شعارات تُطالب بإسقاط الحكومة الحالية وتشكيل مفوضية جديدة للإنتخابات وإجرائها بإشراف أممي والقضاء على الفساد بكافة أشكاله وتحقيق العدالة الاجتماعية.

تُشير التقارير الموثوقة والمتلاحقة التي استلمها كل من المرصد العراقي لحقوق الإنسان، الشبكة العراقية للإعلام المجتمعي (أنسم)، مركز الخليج لحقوق الإنسان، فرونت لاين ديفنדרز، ومركز القلم في العراق، إلى أن قوات مكافحة الشغب العراقية، استخدمت القوة المفرطة في مواجهة مفتوحة مع المحتجين مما أدى إلى مقتل وجرح الآلاف.

لقد ذكرت المفوضية العليا لحقوق الإنسان أن "القوات الأمنية إعتقلت ٣٩٩ افرج عن ٣٤٣ منهم"، وقالت إن "القوات الأمنية العراقية استخدمت العنف ضد المتظاهرين."

في 29 أكتوبر/تشرين الأول 2019، دعا ستة خبراء من الأمم المتحدة الحكومة العراقية إلى ضمان محاكمة المسؤولين عن العنف، وقالوا "من الأهمية بمكان أن تتخذ السلطات العراقية خطوات إضافية لمنع العنف وتمكين بيئة آمنة للاحتجاجات السلمية." ولاحظ الخبراء أنه في 22 أكتوبر/تشرين الأول 2019، أقرت لجنة تحقيق تابعة للحكومة العراقية في أعمال العنف في أوائل أكتوبر "بأن قوات الأمن استخدمت القوة المفرطة وفقدت السيطرة على المظاهرات وأوصت بإجراء تحقيقات تأديبية وقضائية ضد الجناة المحددين، لكنهم وجدوا أنه لا توجد أوامر رسمية بفتح النار على المتظاهرين."

وبالرغم من ذلك، ذكر خبراء الأمم المتحدة، "يجب على الحكومة أن تثبت فعالية هذه التحقيقات واستقلالها وحيادها. وهذا يعني أنها يجب أن تحدد هوية جميع مرتكبي الجرائم بغرض مقاضاتهم. وهذا ينطبق أيضاً على المسؤولين الذين يتقاعسون عن منع حدوث مثل هذه الإنتهاكات في المقام الأول."

بتاريخ 28 أكتوبر/تشرين الأول 2019 ليلاً قامت قوة مكافحة الشغب المرابطة على جسر الجمهورية المطل على ساحة التحرير في وسط بغداد بإستهداف ناشط حقوق الإنسان صفاء السراي بشكل مباشر بقذيفة دخان مسيل للدموع استقرت في رأسه حيث كان يربط بالخطوط الأمامية على جسر الجمهورية. لقد تم نقله إلى المستشفى وبالرغم من العناية الطبية التي تلقاها فقد حياته بعد ساعتين.

وكان قد نشر صباح اليوم نفسه على صفحته في الفيسبوك فيديو يوضح اعتداءً صارخاً من قبل بعض أفراد القوات الأمنية على طالبات إحدى مدارس بغداد من اللاتي كن في تظاهرة سلمية.

شارك السراي، الشاعر والرسام والبالغ من العمر 26 عاماً، في معظم الاحتجاجات التي حصلت في بغداد منذ سنة 2011 وتعرض جراء ذلك للضرب والاعتقال عدة مرات. تخرج من قسم علوم الحاسبات في الجامعة التكنولوجية ببغداد ولم يحصل على عمل إلا قبل أسبوع من وفاته.

هذا وتستمر الاحتجاجات السلمية في كافة المحافظات الوسطى والجنوبية ففي بغداد يتجمع مئات الآلاف من المحتجين بساحة التحرير في كردنغال احتفالي حيث يقوم سواق سيارات التاك التاك بتقديم خدمات الاسعاف والإغاثة لهم بكل شجاعة ليصبحوا رمزاً وطنياً يتغنى بهم العراقيون.

وفي بناية المطعم التركي ذات 12 طابقاً في ساحة التحرير بتحصن المئات من المحتجين السلميين لمنع القوات الأمنية من استخدام البناية لإنهاء الاعتصام واستهداف المتظاهرين بمختلف أنواع الأسلحة. لقد نجح المتظاهرون بتاريخ 30 أكتوبر/تشرين الأول 2019 وقبل منتصف الليل من اكتساح الحاجز الأول للقوات الأمنية على جسر الجمهورية مما قلل من تعرض بقية الأماكن لخطر القنابل الدخانية والصوتية.

يُطالب المرصد العراقي لحقوق الإنسان، الشبكة العراقية للإعلام المجتمعي (أنسم)، مركز الخليج لحقوق الإنسان، فرونت لاين ديفنדרز، ومركز القلم في العراق السلطات العراقية إلقاءً بما يلي:

1. الإيفاء بالتزاماتها الدولية في حماية حريات التجمع والتعبير، من خلال السماح للمتظاهرين بالتجمع السلمي دون خوف من القمع أو الاعتقال، وضمان تشغيل وسائل الإعلام بحرية وعدم حظر الوصول إلى الإنترنت؛
2. التحقيق الفوري في جرائم قتل المدافعين عن حقوق الإنسان والمتظاهرين السلميين، بهدف نشر النتائج وتقديم المسؤولين عنها إلى العدالة وفقاً للمعايير الدولية؛
3. إطلاق سراح جميع المعتقلين من المتظاهرين السلميين فوراً وبدون قيد أو شرط وتقديم العلاج الطبي لأولئك الذين يحتاجون إليه؛
4. الإعلان عن نتائج التحقيقات التي قالت إنها بدأت بها بشأن مقتل المتظاهرين وإعلانها عبر وسائل الإعلام بشكل شفاف ونزيه؛
5. ضمان أن جميع المدافعين عن حقوق الإنسان في العراق والذين يقومون بعملهم المشروع في الدفاع عن حقوق الإنسان، قادرون على العمل بدون مواجهة للقيود بما في ذلك المضايقة القضائية.